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Zápis z 1. jednání plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody 

Olomouckého kraje ze dne 19. 3. 2021 
 

 
Přítomni: dle prezenční listiny 
 
 
1. Zahájení a přivítání účastníků 

Hejtman a předseda Rady hospodářské a sociální dohody Olomouckého kraje (dále 
jen RHSD OK) pan Ing. Josef Suchánek přivítal všechny přítomné, náměstky a stálé 
hosty pana Mgr. Richarda Koubka, Regionálního manažera Svazu průmyslu a dopravy 
pro Olomoucký a Pardubický kraj a paní Mgr. Jitku Janečkovou Moťkovou, ředitelku 
Paktu zaměstnanosti Olomouckého kraje. Dále přivítal pana Mgr. Davida Kadečku 
z úřadu vlády a sekretariátu RHSD ČR. Také předsedající omluvil pana Ing. Jaroslava 
Hanáka, prezidenta Svazu průmyslu a dopravy ČR a pana Ing. Milana Válka, Svaz 
podnikatelů ve stavebnictví. 

Dále předsedající představil program 1. jednání plenární schůze RHSD OK. 

Program: 

1. Přivítání účastníků, organizační záležitosti – aktuální stav členské základny 
Tripartity (změna předsedy, členů a tajemníka)  

2. Statut a jednací řád RHSD OK - schválení pro volební období 2020-2024  

3. Plán činnosti tripartity ve volebním období 2020-2024, konkrétně plán práce na rok 
2021  

4. Informace z jednání Rady hospodářské a sociální dohody ČR  

5. Vzájemná výměna informací z testování ve firmách a úřadech  

6. Vývoj nezaměstnanosti v Olomouckém kraji  

7. Sčítání lidu za Olomoucký kraj  

8. Výzva MPSV k zajištění financování v sociálních službách  

9. Různé 

K předloženému programu nebyly ze strany pléna žádné připomínky a doplnění. 

 

2. Statut a jednací řád RHSD OK – schválení pro volební období 2020 - 2024 

 

Pan hejtman představil dokumenty - Statut a Jednací řád RHSD OK, které byly zaslány 
emailem. Za Předsednictvo RHSD OK nebyly požadovány žádné změny. Pan hejtman 
dal možnost členům tripartity k vyjádření. Pan Krmášek se přihlásil o slovo a potvrdil, 
že za odborové svazy nepožadují žádné změny. Připomínky k návrhům dokumentům 
nebyly vzneseny žádné a oba dokumenty byly tedy konsensuálně schváleny.  
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3. Plán činnosti tripartity ve volebním období 2020-2024, konkrétně plán práce 
na rok 2021  

Pan hejtman vyzval každého ze zástupců sociálních partnerů k vyjádření se k plánu 
činnosti na období 2020-2024 a zároveň předal slovo panu Mgr. Koubkovi, hostovi, 
který v rámci RHSD OK zastupuje prezidenta SPD ČR pana ing. Hanáka. Pan Koubek 
nevznesl žádné věcné připomínky, s panem Krmáškem se však domluvili na 
operativním zařazení bodu Testování ve firmách a ve veřejné správě. Pan Koubek 
přivítá operativní konzultace k projednávání aktuálních témat. Rovněž pan Krmášek 
souhlasí s operativním předkládáním aktuálních témat a za odborové svazy přednesl 
tři návrhy k plánu činnosti. Konkrétně požádal o informace k Programovému 
prohlášení ROK, zveřejnění dlouhodobého plánu klíčových investičních projektů kraje, 
zařazení do programu jednání oblasti Doprava. Dále počítá na dalších jednání 
s prezentací vývoje zaměstnanosti v OK.  

 

4. Informace z jednání Rady hospodářské a sociální dohody ČR  

Pan hejtman předal slovo Mgr. Koubkovi, který přednesl hlavní body z uskutečněného 
157. jednání RHSD ČR a připravovaná témata pro 158. jednání. 

Na programu jednání bylo 6 bodů, včetně bodu Aktuálně přijímaná opatření 
v souvislosti s dopady koronavirové krize a možnosti jejich rozšíření dle požadavků 
sociálních partnerů – riziko prokázaného šíření britské mutace, vysoká obsazenost 
nemocnic, přetížení zdravotnického personálu a kampaň Ministerstva zdravotnictví, 
návrh na uzavření podniků, očekávané zvýšení dodávky vakcín, apod.. Dále se 
projednávaly Dopady Zelené dohody pro Evropu na ČR, která má koordinovat úsilí o 
snížení skleníkových plynů, RHSD ČR se zabývala výstupy Uhelné komise, termínem 
ukončení využívání uhlí v ČR, kdy Ministerstvo průmyslu a obchodu podporuje 
dohodnutý termín r. 2028. Sociální partneři se zabývali dopady na zaměstnance, 
podniky a regiony, řešili další vývoj emisních povolenek. Sociální partneři vyzvali Vládu 
ČR k dalším analýzám dopadů Zelené dohody včetně aktualizace termínů ukončení 
dostavby jaderného zdroje. Třetím bodem byl Národní plán obnovy ČR, který by měl 
obsahovat projekty ke zvýšení konkurenceschopnosti EU a ČR a bude připraven ke 
schválení Vládou ČR v polovině března. Národní plán obnovy bude procházet diskuzí 
sociálních partnerů, za účasti sociálních partnerů bude zřízen Řídící výbor při 
Ministerstvu průmyslu a dopravy. Sociální partneři požadují vytvoření postupu, který 
zamezí křížení veřejných finančních zdrojů. Záznam z jednání je uveden v příloze č. 1 
zápisu. 

 

5. Vzájemná výměna informací z testování ve firmách a úřadech 

Pan hejtman Ing. Josef Suchánek informoval o Nařízení vlády k povinnému testování 
v regionech a konstatoval, že Olomoucký kraj zahájil testovat již před účinností tohoto 
nařízení. Upozornil na aktuální přehlcení kapacity testovacích míst, i s ohledem na 
využívání veřejných testovacích kapacit k testování zaměstnanců firem. Otevřel 
diskuzi. Slova se ujal pan Ing. Buchta, který upozornil na zkušenost s nepřesností 
výsledků a nespolehlivostí antigenních testů.  



 3 

Pan Doc. Banáš navázal s přímluvou o zajištění testování formou PCR testů. Pan 
hejtman upozornil na problém nedostatečné kapacity k vyhodnocování PCR testů v 
ČR. Souhlasí však s potřebou řešit kapacity PCR testů. 

Pan Krmášek souhlasil výše uvedené a doplnil aktuální údaje, kdy vláda prodloužila 
protiepidemiologická opatření do 28. března, rozšířila povinné testování i na veřejné 
zaměstnavatele s méně než 50 zaměstnanci, povinně budou muset testovat také 
zaměstnance s méně než 10 zaměstnanci od 26. března. Upozornil na zkušenosti 
s nepřesností antigenního testování. Řešením by mohlo být dostatek vakcín a 
dobrovolné očkování a vyšší úhrada nákladů firem v souvislosti s povinným 
testováním a zajištěním nákupu antigenních testů. 

Mgr. Koubek doplnil informaci k průzkumu, který je k dispozici formou prezentace a je 
přílohou tohoto zápisu.  

Mgr. Slavotínek se připojil do diskuse s informacemi z FNOL, která upozornila na 
rozdílnost jednotlivých antigenních testů a jejich rozdílnou kvalitu.  

 

6. Vývoj nezaměstnanosti a opatření na zmírnění dopadů pandemie COVID-19 
na hospodářství Olomouckého kraje 

Pan hejtman vyzval k prezentaci Ing. Jiří Šabatu, ředitele krajské pobočky ÚP ČR 
v Olomouci. Ing. Šabata informoval o aktuálním vývoji nezaměstnanosti na trhu práce 
v Olomouckém kraji. K datu 28. 2. 2021 byl podíl nezaměstnaných osob 
v Olomouckém kraji 4,5 %, celorepubliková míra nezaměstnanosti činila 4,3 %. 
Z vývoje poptávky a nabídky je zřejmé, že klesá počet volných pracovních míst. Zhruba 
v březnu roku 2020 začal nárůst podílu nezaměstnaných osob. Během dubna a května 
se projevily dopady koronavirové krize, kdy větší zaměstnavatelé začali hromadně 
propouštět (zhruba 2000 propouštěných osob za kraj), díky záchranným balíčkům a 
programům však k tomuto nedošlo a v posledních měsících nebyla hlášena žádná 
hromadná propouštění. K výrazným změnám ve struktuře nezaměstnanosti v Ol. kraji 
nedošlo. Dále představil míru nezaměstnanosti v jednotlivých okresech kraje. Počet 
nezaměstnaných v Olomouckém kraji je ke konci února 18 653, v následujících 
měsících je předpokládán nárůst počtu nezaměstnaných. V únoru nezaměstnanost ve 
2 okresech mírně klesla, ve třech (Jesenicko, Olomoucko, Šumpersko) se nepatrně 
zvýšila. Nejlépe je na tom Prostějovsko, následuje Olomouc. V některých okresech 
nezaměstnanost klesla a lze očekávat, že bude nadále klesat s nástupem sezónních 
prací. 

V rámci našeho kraje bylo přijato 3 772 žádostí o program Antivirus a s 3 772 žadateli 
byly již podepsány dohody. Ke konci února 2021 bylo podpořeno 44 000 zaměstnanců 
a na příspěvcích bylo zaměstnavatelům vyplaceno 1,2 mld. Kč. 

Dále představil projekt Outplacement (OUT), jehož prezentace je přílohou zápisu. 
Projekt nabízí podporu zaměstnancům před propuštěním, kariérní poradenství, 
možnosti rekvalifikací, zlepšení znalostí a dovedností, apod. 

Pan hejtman se dotázal na predikci vývoje zhruba od poloviny května a očekávanou 
skladbu profesí, které budou v následujícím období nejvíce postiženy 
nezaměstnaností. 
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Pan Pěnička se dotázal na aktuální stav zaměstnávání zahraničních pracovníků. Pan 
Šabata reagoval, že úřady práce evidují i v tomto období poptávku firem po 
zahraničních pracovnících a doplnil, že úřady práce mohou po určitou dobu nabízet 
pracovní místo jen v rámci ČR, pokud se však do určité doby nepodaří místo obsadit, 
lze jej nabídnout cizincům, navíc o některá pracovní místa nemají uchazeči ČR zájem. 

Pan Krmášek reagoval na dotaz pana hejtmana k predikci vývoje zaměstnanosti po 
skončení záchranných opatřeních s uvedením, že je nutné posoudit životaschopnost 
těchto udržovaných pracovních pozic, jelikož mnoho firem bude po opatřeních nutné 
restrukturalizovat a lze předjímat i skokové zvýšení nezaměstnanosti.  

Pan hejtman předal slovo paní Janečkové Moťkové, která zmínila projekt Ukrajina na 
zaměstnávání cizinců, kdy možnost zaměstnat cizince vzniká až po delší době, kdy je 
pracovní místo neobsazené a znamená tedy, že o něj čeští zaměstnanci nemají zájem.  
Na pracovním trhu byl již zaznamenán přesun mezi odvětvími, konkrétně z oblasti 
cestovního ruchu a pohostinství do služeb doručování a delivery.  

Dále paní Janečková Moťková uvedla, že projekt KOMPAS podpořený OP 
Zaměstnanost se situaci po pandemii koronaviru bude věnovat, nyní jsou do projektu 
vkládána aktuální data a ukáže se schopnost systému odhadovat budoucí vývoj na 
trhu práce. Predikcemi budoucího vývoje trhu práce se zabývá Teritoriální pakt 
zaměstnanosti ve spolupráci s úřadem práce. V roce 2020 měl projekt skončit, 
z důvodu pandemie však byl prodloužen o další 2 roky.  

 

7. Sčítání lidu za Olomoucký kraj  

Paní Mgr. Vepřková představila prezentaci, která je přiložena k zápisu. Uvádí 
informace ke sčítání lidu online 2021. Uvádí jednoduchost a pohodlnost moderního 
sčítání s maximálním využitím údajů státu. Upozornila rovněž na důležitost aktuálních 
dat pro aplikace Hasičského záchranného sboru.  

 

8. Výzva MPSV k zajištění financování v sociálních službách  

Pan hejtman předal slovo Mgr. Slavotínkovi, který představil obsah materiálu, který je 
přílohou tohoto zápisu. Pan Slavotínek požádal RHSD OK o přijetí návrhu usnesení 
k dofinancování sociálních služeb.  

Návrh usnesení RHSD OK: 

RHSD OK vyzývá MPSV ČR k neprodlenému dofinancování sociálních služeb 
v ČR v roce 2021 minimálně na úroveň souhrnných žádostí jednotlivých krajů  
o dotaci ze státního rozpočtu v oblasti sociálních služeb pro rok 2021, podaných 
v červenci 2020.   
 

Pan Krmášek konstatoval, že zástupci odborových svazů plně podporují tento návrh. 
Rovněž poděkoval zaměstnancům v 1. linii v boji proti Covidu, ale také všem ostatním 
pracovníkům v obchodech, průmyslu a ve službách. Upozornil na odkaz 
www.tripartita.cz., kde jsou vedena všechna jednání. 

http://www.tripartita.cz/
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Pan Sovík, zástupce Zdravotní a sociální péče, rovněž podpořil tento návrh. Za 
Středomoravskou nemocniční a.s. požádal pana hejtmana, aby jménem Olomouckého 
kraje poděkoval Náměšti nad Oslavou za pomoc. 

Pan Dostál požádal připravit na další jednání tripartity méně bodů, aby mohla 
proběhnout větší diskuze.  

Všichni zástupci sociálních partnerů podpořili návrh usnesení a pan hejtman 
konstatoval, že usnesení bylo schváleno.  

 

9. Různé  

Termín dalšího jednání bude stanoven na podzim 2021, přesné datum bude členům 
oznámeno. Pan hejtman poděkoval přednášejícím za vystoupení, diskutujícím za 
příspěvky, všem členům za aktivní účast, oddělení regionálního rozvoje za přípravu 
podkladů a ukončil jednání. 

 

 

Přílohy: 

Příloha č. 1:  Informace k 157. PS RHSD ČR a plánovanému programu 158. PS 
RHSD ČR  
Příloha č. 2:  Vývoj na trhu práce v Olomouckém kraji 
Příloha č. 3:  Prezentace – projekt Outplacement 
Příloha č. 4:  Data z průzkumu Svazu průmyslu a dopravy ČR k výsledkům a průběhu 
testování ve firmách 
Příloha č. 5:  Prezentace – Sčítání lidu 2021 
Příloha č. 6:  Návrh usnesení - Výzva Tripartity vůči MPSV k dofinancování soc.služeb 
 
 
Zapsala: Ing. Markéta Paličková 
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